
MĚSÍČNÍK
Ročník XXVII  |  Cena 10 Kč  |  Září 2023

Tanečníci ze ZUŠ NS perlili na soutěži Kábrt cup Buď tak dobrá, že ti to nemůžou nedatTábory s DDM

NOVOSTRAŠECKÝIX | 2023



UPOUTÁVKY



3

ÚVODNÍK

Prožívat září ve  Strašecí bude tentokrát velká pohoda. 
Zkraje měsíce město oslaví 520  let od svého vzniku a hned 
další víkend bude patřit posvícení. 

Roku 1503 bylo stávající městečko na město povýšeno, což 
s  sebou neslo jisté svobody a privilegia, které mu slibovaly 
hospodářský rozvoj a  státní pokladně finanční přínos. Jak 
se  vše tehdy událo, velmi podrobně shrnul Jan Černý 
v  článku Povýšení na  město léta Páně 1503 v  Historii 
prázdninového měsíčníku. Oslavy na Komenského nám. 
se ponesou v dobovém duchu, a to včetně občerstvení. 

Posvícenské kratochvíle o  týden později nebudou vybočo-
vat ze  zavedeného, osvědčeného každoročního programu. 
Výstavy v  městské galerii, taneční večer v  NKC pořádaný 
dobrovolnými hasiči ke 145. výročí založení jejich jednotky, 
pondělní průvod o Pěknou. 

Ani po zbytek měsíce si nelze stěžovat, že se ve městě nic 
neděje. NKC zve na  film pro dospělé i  děti, na  divadelní 
představení i novou výstavu, knihovna na celou řadu svých 
aktivit a muzeum také na novou výstavu a rukodělnou dílnu.  

Fotografie z letních táborů DDM připomenou uplynulé léto 
a  report z  hokejbalového Turnaje o  pohár města přivítají 
ctitelé tohoto sportu. 

O sestrách Adéle a Anetě Tarabíkových, které excelují jako 
strašecké mažoretky, mnozí už slyšeli. Kdo se  chce o ma-
žoretkovém sportu dozvědět víc, nechť si přečte rozhovor 
s Adélou v rubrice Sport.  

Příjemný konec léta s naším měsíčníkem! 
Lída Faflíková 
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STALO SE

Důležité rozpočtové opatření 
Po schválení závěrečného účtu města za  rok 2022 přijalo 

zastupitelstvo důležité rozpočtové opatření, které umožnilo 
schválit zakoupení pozemků v areálu bývalého Hamira a za-
dat stavbu parkoviště v Topinkově ulici.  

Zakoupení pozemků v  Hamiru od  paní Zajíčkové defi-
nitivně vyřešilo problém možné výstavby průmyslového 
objektu v této lokalitě za kupní cenu 11 000 000 Kč.  

Úhrada kupní ceny bude provedena takto: 6  600  000  Kč 
do  7 dní od  podpisu smlouvy, další částka 2  200  000  Kč 
do jednoho roku od podpisu smlouvy a poslední část platby 
2 200 000 Kč do 2 let od podpisu smlouvy. 

Souhlas se zakoupením staveb 
Zastupitelstvo odsouhlasilo zakoupení staveb užívaných 

tenisty TJ Sokol do  svého vlastnictví. Převzetím budov 
do vlastnictví města dochází k majetkoprávnímu vypořádání 
pozemku a stavby na pozemku jednoho vlastníka. 

Uzavření smlouvy se stavebníkem 
Zastupitelstvo schválilo uzavření smlouvy o  vybudování 

nové nebo o  úpravě stávající veřejné dopravní nebo tech-
nické infrastruktury se  stavebníkem spol. RG ALPHA a.  s. 

Praha, která stanoví práva a  povinnosti pro záměr stavby 
„Technologický park D6“ v  tzv. severovýchodní průmyslové 
zóně. 

Neuzavření smlouvy se stavebníkem 
Po delší rozpravě se zastupitelstvo neshodlo na  přijetí 

kladného ani záporného usnesení v  případě uzavření 
obdobné smlouvy se stavebníkem Tomášem Brhelem pro vý-
stavbu rodinných domů a  občanské vybavenosti v  lokalitě 
Hliniště.  

Výbor pro školství zatím nebude 
Zastupitelstvu byl předložen k projednání návrh na zřízení 

výboru zastupitelstva města pro školství odůvodněný 
potřebou intenzivně se  zabývat kapacitou školy. Z  radou 
města zadané studie, která zkoumala možnosti rozšíření 
základní školy, vyplývá, že je sice možné zbudovat nové 
třídy v nástavbě, ale nejde o dlouhodobě postačující řešení 
a že navíc je skutečně třeba se zabývat nejen kapacitou, ale 
i kvalitou výuky jako takové. Návrh nakonec přijat nebyl.   

Jiří Tláskal

Vybráno z 17. zasedání rady města ze dne 26. června

Vybráno z 4. zasedání zastupitelstva města z 22. června  

Vypracování dopravní analýzy ve městě 
Rada města přijala jako nevýhodnější nabídku na  vypra-

cování dopravní analýzy v  našem městě týkající se  podílu 
tranzitní dopravy se zaměřením se na hlavní tranzitní směry 
a  podíl jednotlivých druhů dopravy, a  to od  Českého 

vysokého učení technického v  Praze, fakulta dopravní, 
mobilní laboratoř za cenu 194 810 Kč.  

Analýza bude podkladem pro eventuální omezení průjezdu 
nákladní dopravy městem. 

Jiří Tláskal

Vybráno z 18. zasedání rady města ze dne 24. července 
Schválení účetní závěrky TS 

Rada města schválila účetní závěrku společnosti Technické 
služby Nové Strašecí, s.  r.  o. za  rok 2022  s  kladným 
hospodářským výsledkem Kč 318  049,96 po  zdanění. Celý 
tento zisk rada města, vykonávající funkci valné hromady, 
ponechala společnosti jako nerozdělený.   

Bude nový kamerový bod 
Na základě výběrového řízení rada města přijala nabídku 

společnosti ELNET system, s.  r.  o., Kladno na  rozšíření 

městského kamerového systému, konkrétně kamerový bod 
na sportovišti na Kocourku za cenu 346 225 Kč včetně DPH. 

Rekonstrukce plynové kotelny 
Rada města schválila nabídku Technických služeb na  re-

konstrukci plynové kotelny v Domě s pečovatelskou službou 
(DPS) za cenu 976 491 Kč s DPH. 

Jiří Tláskal 

Poděkování 
Děkujeme zaměstnancům Domova seniorů, jmenovitě ředitelce Miluši Jůnové za uspořádání výletu na Berounku a další 
aktivity Posezu, kterých se rádi účastníme. Moc si vážíme jejich práce a osobního přístupu.  

Účastníci Posezu
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Zastupitelstvo Středočeského kraje svým usnesením ze dne 
26.  6. 2023  schválilo poskytnutí dotací ze  Středočeského 
Fondu podpory dobrovolných hasičů a složek IZS. Podpořena 
byla naše žádost o dotaci na projekt „Vybavení jednotky pro 
zajištění akceschopnosti“.  

Předmětem projektu je pořízení šesti záchranných vest, 
tří  třívrstvých zásahových obleků a dvou přileb pro hasiče. 
Předpokládané náklady projektu jsou 125 400 Kč.  

Přidělená dotace činí 100  000 Kč, spoluúčast města bude 
ve výši 25 400 Kč. 

Karel Filip

Rekonstrukce parkoviště v Křivoklátském sídlišti

Novostrašečtí hasiči obdrželi od kraje dotaci 

V jarních měsících město přednostně realizovalo první část 
rekonstrukce parkoviště Topinkova v Křivoklátském sídlišti. 
Jednalo se o  část v koordinaci s výstavbou bytového domu 
v sousedství. 

V minulých dnech bylo zahájeno pokračování této stavby. 
Dodavatelské společnosti „Výstavba parkoviště – Nové Stra-
šecí“ MI Roads, a. s. a BES, s.  r. o. bylo předáno staveniště, 
probíhá geodetické vytyčování, vytyčování podzemních sítí, 
vlastní stavební práce budou zahájeny na přelomu července 
a srpna. Smluvní cena díla je 10 723 145 Kč včetně DPH. 

Plocha parkoviště je rozdělena do  tří etap, aby bylo za-
jištěno alespoň dočasné parkování automobilů a  současně 
bylo možné parkování stojících aut kapacitně zajistit. 

Pokračování rekonstrukce bude zahájeno na té části, která 
přiléhá k  ploše parkoviště rekonstruované v  první etapě 
na jaře. 

V průběhu rekonstrukce budou auta moci parkovat v ulici 
Křivoklátská v  úseku od  oploceného parkoviště k  trafosta-
nici. Pro tento účel bude po dobu stavby komunikace zjed-
nosměrněna. 

V  rámci této stavby bude také provedena rekonstrukce 
veřejného osvětlení. Součástí záměru je i  vybudování na-
bíječky pro elektroauta se  dvěma stáními, byť vlastní 
nabíječka bude realizována o  něco později, po  dořešení 
všech smluvních, stavebních a  provozních záležitostí 
ve vazbě na její následné provozování. 

Karel Filip

Vzduchotechnika v budově školní jídelny a v poliklinice

Smlouva o provozování dětského hřiště Rákosníček
Na MěÚ byla dne 11.  7. 2023 doručena datová zpráva 

od společnosti Lidl Česká republika v. o. s. týkající se dalšího 
osudu Rákosníčkova hřiště. Původní smlouva o provozování 
zmíněného hřiště vyprší dne 24.  7. t. r. a  společnost Lidl 
nabízí další možnosti, jak naložit se stávajícím hřištěm.  

Dvě se  týkají jeho likvidace či přesunutí a  jedna jeho 
dalšího provozování. Poslední zmíněná možnost se jeví jako 
nejlogičtější, proto se radní města rozhodli schválit smlouvu 
na provozování hřiště na dalších pět let.    

Karel Filip  

Výlet o podzimních prázdninách 
Na podzimní prázdniny 26. 10. připravujeme výlet do Armádního muzea Žižkov v Praze. Sraz v 9 hod. před školní 
družinou, návrat kolem 16 hod., cena 200 Kč. Zájemci se mohou hlásit přes klientské centrum:  ddmrako.cz 

-JS-

V době školních prázdnin došlo k modernizaci vzducho-
techniky v budově školní jídelny.  

Na střechu byla instalována nová vzduchotechnická jed-
notka, byly provedeny nové rozvody v obou jídelnách a v pří-
pravně jídel byl instalován nový strop, který má výrazně 
zlepšit zázemí pro personál kuchyně. Investiční akci 
realizuje společnost NCI.CZ ENGINEERING s. r. o. a před-
pokládaná částka je 7,63 mil. Kč vč. DPH.  

Na tuto akci má navazovat další investice města, také 
v  oblasti vzduchotechniky. Jedná se o budovu polikliniky. 
Vzduchotechniku bude instalovat stejná firma jako v budově 

školní jídelny. Rozvody vzduchotechniky budou řešeny 
v  chodbách a v místnostech jednotlivých lékařů. Od této 
akce si město slibuje zlepšení kvality ovzduší jak pro veřej-
nost, tak pro jednotlivé lékaře.  

Nabídková cena u polikliniky činí dle smlouvy o dílo 6,77 
mil Kč vč. DPH. Obě investiční akce jsou spolufinancovány 
získanou dotací.  

Zahájení prací v budově polikliniky se předpokládají v prů-
běhu září. 

Jan Bureš
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INFORMACE PRO OBČANY

Technické služby Nové Strašecí, s.  r.  o. (dále jen TSNS) 
provozují tepelné hospodářství v majetku města. Po dohodě 
s  vedením města provedly TSNS průzkum trhu na  akci 
Rekonstrukce kotelny DPS v Novém Strašecí dle projektové 
dokumentace, která byla zhotovena v  roce 2023 projek-
tantem Bc. Antonínem Bechyněm, Lány.  

Důvodem této akce je skutečnost, že stávající plynové kotle 
r. v. 2001 jsou ve stavu, který neodpovídá bezproblémovému 
provozu, nejsou k  sehnání některé náhradní díly, jejich 
účinnost nevyhovuje dnešním standardům. V  nedobrém 
stavu je i přívod plynu do kotelny. 

Předmětem plnění je demontáž stávajících tří kotlů, 
vyvložkování spalinových cest, montáž dvou nových plyno-
vých kondenzačních kotlů, napojení na  stávající rozvody, 
zřízení nové plynové trasy od hlavního uzávěru do kotelny 
a další související práce včetně materiálu a rozvodů. 

TSNS nabízejí provedení rekonstrukce za  cenu díla 
976 490,57 Kč s DPH. 

Finanční prostředky na  zajištění realizace jsou zahrnuty 
v rozpočtu města na rok 2023. 

Karel Filip

Domov seniorů Nové Strašecí - program na září a říjen

Rekonstrukce kotelny v DPS

6.  9. od 10 hod. – ČÍ JE POSVÍCENÍ?…NAŠE! Novostra-
šecké posvícení, tance v národních krojích, koláče a pivečko.     

7. 9., 21. 9., 5. 10. ve 13 hod. v jídelně Domova – NAUČTE 
SE PRACOVAT A POUŽÍVAT POČÍTAČ, Internet a sociální 
sítě, tabulky, Excel, Word – lektorka Ivana Rezková 

7.  9., 21.  9., 5.  10. ve 13.10  hod. v  jídelně Domova – 
VÝUKA NĚMECKÉHO JAZYKA PRO SENIORY A  DALŠÍ 
ZÁJEMCE – učí Jaroslav Černucký 

20. 9. v 9 hod. v  jídelně Domova – FYZIOTERAPIE s Do-
broslavou Matesovou – pokračování cvičení pro seniory 
a další zájemce, rady jak využít různé pomůcky pro cvičení, 
aktivní cvičení. 

4. 10. od 10 do 15 hod. – DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ  
Do Domova seniorů, Domova Pohoda, Domova Oáza i remi-
niscenční zahrady – přijďte se  podívat, jak se  poskytují 

pobytové sociální služby, 
jejímž zřizovatelem je 
Středočeský kraj. 

18. 10. v 9 hod. v jídelně 
Domova – Zahraje pro dobrou náladu Fanda Bušek – 
přijďte si poslechnout či zatančit s Fandou Buškem z Nového 
Strašecí. 

29. 11. PŘEDVÁNOČNÍ TRHY V ANABERGU (SRN) – stále 
jsou volná místa. POSEZ vás zve na Vánoční trhy v Anabergu 
(2 hodiny jízdy autobusem), kousek za hranicemi ČR. Odjezd 
v 7.30  hod. od  Domova seniorů, návrat kolem 17  hod. 
k  Domovu seniorů. Je třeba se  pojistit. Další informace 
k  přihlášení se  na výlet budou uveřejněny ve  vitrínkách 
Domova a MÚ Nové Strašecí (informační tabule přízemí). 

Miluše Jůnová, Domov seniorů Nové Strašecí,  
POSEZ, Město Nové Strašecí 

Město obdrželo nabídku od  TJ Sokola v  Novém Strašecí 
na  převod budovy čp. 1195 a  skladu tenisu do  vlastnictví 
města.  

Budova č.  p. 1195  se  nachází na  pozemku st. p. 2288 
o výměře 109 m2 a budova skladu je na pozemku st. p. 2289 
o  výměře 22  m2. Oba pozemky jsou ve  vlastnictví města 
Nové Strašecí a  dle ÚP se  nachází v  ploše OS-S  „plochy 
občanského vybavení – tělovýchovná a sportovní zařízení“. 
Oba pozemky má TJ Sokol pronajaté na  základě Nájemní 
smlouvy č. 24/2013/ST ze dne 30. 1. 2013. Převzetím budov 
do  vlastnictví města dojde k majetkoprávnímu vypořádání 
pozemku a stavby na něm. Budova č. p. 1195 na st. p. 2288 je 

zapsána na KN jako stavba občanského vybavení.  Jsou zde 
kabiny se sociálním zařízením, šatnou a tenisová klubovna.  

Budova bez č. p. na st. p. 2289 je zapsána na KN jako jiná 
stavba. Jedná se  o  sklad pro tenisové vybavení a  pomůcky 
k  provozování tenisových kurtů. Střecha je ve  špatném 
stavu. 

Odbor investic navrhuje uzavřít kupní smlouvu za  sym-
bolickou částku 100 Kč. V případě uzavření darovací smlouvy 
by město muselo nechat vyhotovit znalecký posudek 
z důvodu ocenění budov.  

Veškeré náklady spojené s převodem vlastnictví by hradilo 
město.  

Karel Filip

Budovy na tenisu přejdou pod město
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Poradní orgán sociálního fondu města projednal na  svém 
zasedání dne 12. 5. žádost rodičů nezletilé Kristýnky a dopo-
ručil radě města poskytnout příspěvek ve výši 50 000 Kč.  

Radní města odsouhlasili dne 15. 5. 2023  tento příspěvek, 
který půjde na léčbu a rehabilitační pomůcky pro postiženou 
dívku. 

Jedenáctiletá Kristýnka trpí nevyléčitelným onemocněním 
– Leukodystrofií. Je to velmi vzácné vrozené onemocnění 
postihující nejen svaly, ale též mozek. Dochází v něm totiž 
k úbytku bílé hmoty a stav dítěte se postupně zhoršuje.  

Kristýnka, která je jediná v  ČR, která touto nemocí trpí, 
se dostala do úzkého výběru experimentální léčby. K  tomu, 
aby se  její nemoc zastavila, potřebuje i  pravidelné reha-
bilitace a  doprovodné terapie, které ji dokážou udržet 
na nohou. Na takové rehabilitace se čeká i rok. Rodina však 
dostala termín již za  měsíc, a  to i  s fakturou na  částku 
89 000 Kč za 14 dní speciálních terapií na míru.  

Naše pojišťovny samozřejmě tyto pobyty nehradí. 

Karel Filip

Finanční pomoc nemocné dívce

V roce 2021 byla podána žádost v rámci grantového titulu 
„Rozhodněte sami“ se  záměrem zřízení veřejného AED 
v  Novém Strašecí. Žádost byla podána velitelem jednotky 
Sboru dobrovolných hasičů, a ještě tentýž rok byla schválena 
v rámci schvalovacího procesu.  

Finalizace projektu se posunula v  souvislosti s dostavbou 
hasičské zbrojnice na  letošní rok. Při slavnostním otevírání 
zbrojnice dne 6. 5. 2023 bylo zprovozněno i AED, a to v Úzké 
ulici, která propojuje střed města.  

Zastavěný box s  defibrilátorem funguje na  principu 
mechanického rozbití sklíčka, pod kterým je umístěno 
nouzové tlačítko, které po zmáčknutí odblokuje zámek boxu 
s  defibrilátorem a  zároveň vyrozumí pomocí SMS zdejší 
výjezdovou jednotku hasičů a městskou policii.  

Defibrilátor je přístroj určený k  laické resuscitaci, kdy 
postiženému srdci podá elektrický výboj. Obsluha přístroje 
je velice jednoduchá a  nelze s  ním nikomu ublížit a  při 
nedoporučení výboje navádí obsluhu k resuscitaci.  

Jedná se  o  unikát v  České republice, o  který jeví zájem 
i další obce a složky IZS.  

Karel Filip

Zprovoznění automatizovaného externího defibrilátoru

Poděkování rodičů Kristýnky
Rádi bychom vyjádřili velké poděkování za pomoc pro naši 

dcerku Kristýnku.  
Všichni, celé město a  škola se tak úžasně spojili. Je to pro 

nás až neuvěřitelné. Tolik jste nám pomohli a podpořili nás.  
Díky tomu mohla Kristýnka vyrazit na první velmi náklad-

né neurorehabilitace a  pořídit speciální pomůcky, které 
Týnce pomáhají a dělají ji silnější. 

Celé naší rodině dáváte sílu a víru, že vše jde tou správnou 
cestou.  

Ze srdce vám všem obrovsky moc děkujeme za pomoc!  

Moc si toho vážíme!  

David a Veronika Havlíčkovi
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STALO SE - z policejního deníku
Dne 2. 6. v nočních hodinách místní 

občan z okna svého domu zřel podna-
pilou ženu se čtyřnohými mazlíky. Paní 
se nebyla schopna dostat od domu oz-
namovatele, zřejmě se  proti ní stále 
zvedal asfalt… neřád škodolibý. 

Městská protialkoholní na místě hned 
poznala svoji stálou zákaznici. Odvezla 
ji domů synům, aby si také užili trochu 
veselé nálady maminky. Pejsci ani pod-
napilá lékařské ošetření nepožadovali. 
Všichni byli bez viditelného zranění.  

Dne 6.  6.  před polednem se  místní 
nutrie nepohodla s  ostatními kámoš-
kami v  rybníku a  rozhodla se  emigro-
vat. Vydala se  přes spodní parkoviště 
v  poliklinice, přešla ze  Zahradní ul. 
na horní parkoviště. Spořádaně pokra-
čovala přes přechod pro chodce směr 
Křivoklátské sídliště 

Lovci nutrií se  vydali do  akce. Pro-
pátrali park u Křivoklátského sídl., oko-
lí domova seniorů a další přilehlé pro-
story, ale uprchlíka nenašli. Nakonec 
se  holce mazané stejně nepodařilo 
prchnout, byla viděna na  zahradě DS. 
Lovci na nic nečekali, odchytli ji a vrá-
tili zpět na  rybník pod Fortnou. Poz-
dější kontrolou rybníka nebyly zjištěny 
žádné nepokoje v nutrií populaci.  

Dne 9.  6.  po  ránu se  v  ul. V. Hálka 
uzamklo vozidlo a  jeho řidička zůstala 
stát před ním. Vozidlo se  neuzamklo 
jen tak samo od sebe. Paní si šla vybrat 
hotovost do bankomatu a v autě pone-
chala své 3 štěkající kamarády. Ti se  jí 
pomstili, že je nechala samotné a v au-
tě se  zamkli. Přemlouvání nepomohlo, 
psi odmítli auto odemknout. Hlídka 
řidičku dopravila do místa bydliště pro 
náhradní klíče. Kluci čtyřnozí asi něja-
kou dobu budou bez pamlsku a s vodít-
kem na kšírech.  

Dne 18.  6.  odpoledne se  telefonicky 
se  strážníky spojila vyděšená žena. 
Rozhodla se  využít sluníčka a  dala si 
opalovací pauzu u rybníka Kracle. Opa-
lovat oblečená se nedá, na trávu se na-
táhla jen ve spodním prádle. Po nějaké 
době spatřila cca 20 m  od  sebe muže 
v  cyklistickém tričku, který měl ruku 
na přirození. Žena se oblékla a z místa 
odešla, ale muž ji sledoval. Ve  zmatku 
a  v  děsu byla schopná zavolat pouze 
na městskou policii. Věc byla okamžitě 
oznámena z důvodu věcné příslušnosti 
OO PČR NS, ale z  důvodu závažnosti 
byla poskytnuta strážníky součinnost. 
Postižená byla převezena do  místa 
bydliště. Dále v šetření OO PČR NS. 

Dne 20.  6.  v  dopoledních hodinách 
všímaví spoluobčané cizí národnosti 
kontaktovali strážníka vykonávajícího 

kontrolu na  náměstí s  tím, že u  gym-
názia leží muž, který spadl z  lavičky 
a  uhodil se  do  hlavy. Na  místě bylo 
zjištěno, že je to osoba známá, která 
bez své alkoholové opičky nedá ani 
ránu. Muž se probral a uvedl (nejdříve 
svahilsky, pak maďarsky, a  nakonec 
přece jen naladil něco podobného češ-
tině), že mu nic není a má jen trochu 
upito. Strážníci se snažili kluka nacuca-
ného oživit, ale marně. Z důvodu mož-
ného poranění hlavy na  místo přivo-
lána RZS, jehož osádka muže převezla 
do nemocnice v Rakovníku. 

Dne 21.  6.  v  odpoledních hodinách 
místní občanka podala oznámení 
o  podnapilém muži, který upadl před 
budovou SDH NS, uhodil se  o  schod 
do  obličeje a  krvácí. Na  místě se  na-
cházel starý známý z předchozího dne, 
který měl zranění na pravé části hlavy 
a  byl ošetřen členem SDH ještě před 
příjezdem strážníků na  místo. Tak 
se kluku šikovnému přece jen podařilo 
hlavu si rozbít. Z  tohoto důvodu byla 
opět přivolána RZS.  

Dne 22.  6.  v  podvečer si strážníka 
našla vyděšená matka, která postrádala 
svého dospělého syna. K věci uvedla, že 
syn je léčen na psychiatrii  a v minulos-
ti se  již opakovaně stalo, že zmizel 
z  místa bydliště, konzumoval přitom 
alkohol a vysadil léky, přitom se vyhý-
bal lidem, skrýval se  v  přírodě, nejedl 
a nedával o sobě vědět.  

Dostavila se z důvodu, že syn měl být 
viděn v  NS a  na  Stochově. Strážníci 
si cestou IOS PČR vyžádali příjezd poli-
cistů OO PČR Stochov. Hlídka ze  Sto-
chova si věc převzala a  během proše-
třování všech nutných okolností bylo 
zjištěno, že pohřešovaný muž byl 
zřejmě spatřen hlídkou DI PČR RA 
na  silnici mezi NS a  Řevničovem. Věc 
v šetření PČR. 

Dne 1. 7. po půlnoci se místní rodinka 
vrátila odpočatá a  vydovolenkovaná 
se  zavazadly před svůj dům. Domeček 
se však rozhodl do svých útrob nikoho 
nevpustit a nechal majitele pěkně stát 
venku přede dveřmi. Zámek ne a ne po-
volit a  odemknout se. Strašečtí lupiči 
v  uniformách zdatně zámek odvrtali 
a pustili obyvatele dovnitř.  

Dne 2. 7. po půlnoci se dle oznamo-
vatele kolem místního restauračního 
zařízení prohnal gang zběsilých, pod-
napilých motorkářů na dětských odrá-
žedlech. Bohužel jejich rychlost byla 
tak děsivá, že se  revírem NS prohnali 
rychlostí světla. Strážníkům se  nepo-
dařilo najít ani stopy po jejich řádění.  

Dne 9.  7.  hluboko po  půlnoci byla 
v  blízkosti místního restauračního 
zařízení spatřena fata morgána v podo-
bě pouliční bitky cca 10  lidí. Na místo 
vyjelo několik hlídek z několika složek 
– obušky připraveny, taktické vesty 
oblečeny, pěsti sevřeny, kasry naplněny 
a  ono nikde nic. Oznámení zůstalo 
v šetření PČR.  

Dne 11. 7. po poledni slunce ozářilo 
hlavy několika osob a  děly se  věci. 
Místní rodinka venčila svého čtyřno-
hého miláčka, ke  kterému se  naklonil 
kolemjdoucí a  chtěl ho pohladit. Roz-
točilo se  kolo událostí, které vyústilo 
v  slovní potyčku, ke  škrábnutí ručky 
a  k  další blíže nespecifikované psy-
chické újmě.  

Na místě zjištěni a ztotožněni svědci 
události. Poškozené osoby byly stráž-
níky poučeny o  dalším postupu, kdy 
trestní oznámení je oprávněna při-
jmout pouze PČR a  k  tomu je potřeba 
dodat potvrzení o  lékařském ošetření.  
Následující den poškozená rodinka 
podala oznámení na OOP PČR NS, kde 
je také šetřeno. 

Dne 11. 7. před půlnocí Velké kame-
rové oko zbystřilo, zaostřilo a  uvidělo 
osobu, která vyšla z  restauračního 
zařízení a  odjela osobním vozidlem. 
Pojalo podezření na  požití alko-
holových drinků před jízdou. Strážníci 
vozidlo zastavili v ul. J. Šotky. Ztotož-
nili řidiče a při dechové zkoušce zjistili, 
že se Velké oko nemýlilo. Věc v  rámci 
věcné příslušnosti předána hlídce OOP 
ČR Roztoky. Strážníci na místě vyčkali 
do  jejího příjezdu a  následně poskytli 
taktickou pomoc.  

Dne 16. 7. po půlnoci si místní občan 
našel novou kamarádku – dopravní 
značku Práce na silnici. Čapl ji u hřbi-
tova, vzal pod křídlo a  vydal se  s  ní 
na  procházku po  městě. Strážníkům 
podával všechna možná vysvětlení 
včetně toho, jak Kašpárek hrál divadlo. 
Jeho novou kámošku mu kluci městští 
zabavili a  vrátili ji zpět ke  hřbitovu. 
Lidového vypravěče si pozvali násle-
dující den a  za  jeho super výkon mu 
udělili ne medaili, ale blokovou pokutu.   

  
V  průběhu měsíců června a  čer-

vence strážníci řešili minimálně 
5  událostí rušení nočního klidu, 
další 4 případy nenapravitelných 
opilců, 3 případy občanského sou-
žití, nespočet událostí typu ztráty 
a nálezy včetně psích mazlíků. 

Stanislav Jahelka 
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Miloslav Pelc se  narodil v  rodině učitele. Od roku 1945 
do roku 1948 žila rodina  v Kroučové, kde byl tatínek řídícím 
učitelem.  

Za účast v  sokolském hnutí, které vyvrcholilo XI. všeso-
kolským sletem, byl tatínek vyhozen ze školství i z bytu a byl 
nucen pracovat na  šachtě. Proto se  rodina přestěhovala 
do Nového Strašecí, kde absolvoval M. Pelc povinnou školní 
docházku a studium na jedenáctileté střední škole.  

Až do  vojny pracoval jako laborant ve  Fyzikálním ústavu 
ČSAV a  Výzkumném ústavu chemických zařízení v  Praze. 
Po vojně se oženil se slečnou Jaroslavou Češkovou, se kterou 
vychoval dceru Ivanu a syna Miloslava.  

Od roku 1968 až do  roku 1975 působil v  SONP Kladno 
v oddělení nitridace, v letech 1975 – 1990 pracoval v projek-

ci Středočeských dřevařských závodů v Novém Strašecí jako 
samostatný projektant elektro.  

V  letech 1973 –1988  byl sekretářem a  předsedou oddílu 
kopané TJ Sokol Nové Strašecí.  

V roce 1989 spoluzakládal v Novém Strašecí Občanské fó-
rum a následně Občanskou demokratickou stranu. 

Od roku 1990 do 2002  byl tři volební období starostou 
města Nové Strašecí.  

V  roce 2002  byl zvolen senátorem za  obvod Rakovník 
 Louny, v Senátu pak byl Miloslav Pelc do 2. listopadu 2008. 

Čest jeho památce. 

Karel Filip

Zemřel Miloslav Pelc  (6. 12. 1944 – 26. 6. 2023) 

Když nás v  pondělí 26.  června zastihla zpráva, že vážený 
a  respektovaný kolega Míla Pelc skonal, nechtěl tomu nikdo 
z nás věřit.  

Věděli jsme, že v poslední době Mílu trápily zdravotní neduhy, 
ale netušili jsme, a hlavně jsme si nechtěli připustit, že by mohly 
mít takové následky. Lidská paměť bývá často krátkodobá 
a  selektivní, proto nám dovolte, abychom Mílu alespoň 
v krátkosti připomněli všem občanům našeho města. Zejména 
jeho zásluhou se  v  novodobé historii Nové Strašecí rozvinulo 
nebývalou měrou. 

Miloslav Pelc se po společenských změnách v  roce 1989  stal 
prvním starostou zvoleným v  řádných volbách. Do  úřadu na-
stoupil na  konci roku 1990 a  ve  funkci starosty pro město 
pracoval 3 volební období až do  roku 2002. Byla by neod-
pustitelná chyba nepřipomenout, že to byla nejen pro město, ale 
pro celou tehdejší společnost velmi složitá doba.  

Téměř vše od  legislativy přes nové instituce, obchod a služby 
vznikalo nově. Naše město trpělo nedostatkem základní tech-
nické infrastruktury. Nebyl zde plyn, neexistovalo funkční 
odpadové hospodářství, dokonce jsme neměli ani dostatek pitné 
vody, a  k tomu všemu město hospodařilo s minimálním roz-
počtem, nesrovnatelným s tím dnešním. V takové situaci přebí-
ral Miloslav Pelc Nové Strašecí. 

Míla díky své zarputilé povaze však dokázal téměř nemožné. 
Tam, kde by většina lidí již rezignovala a  přestala se  snažit, 
Míla neustále hledal cesty. Znovu a  znovu svolával jednání, 
získával kontakty, přesvědčoval, dokud nedosáhnul kýženého 
výsledku.  

Když v  roce 2002 odcházel z  radnice, předával svým 
nástupcům město o  generaci modernější a  s infrastrukturou, 
kterou našemu městu mohla závidět i mnohem větší sídla. 

Buldočí povaha, schopnost argumentace a  odvaha pouštět 
se  do zdánlivě ztracených debat Míla dokonale využil také 
v  senátních volbách v  roce 2002. Nenašel přemožitele 

a  zaslouženě se  stal senátorem za Občanskou demokratickou 
stranu, kterou v roce 1991 spoluzakládal.  

Ve funkci senátora, jak mu to bylo vlastní po celý život, zůstal 
zásadový, přímý a nikdy se neuchýlil k lacinému populismu. 

Míla nade vše miloval svoji rodinu. Přesto jí často, zejména 
v  prvním volebním období po  roce 1990 věnoval méně času, 
na úkor služby pro Nové Strašecí a jeho spoluobčany.  

Na druhou stranu si Míla snažil udělat čas na  kamarády 
z  oddílu kopané, nikdy neodmítnul pozvání od  přátel 
z  hudebního souboru Čtyřlístek nebo pozvání na  setkání 
s hasiči či baráčníky. Míla prostě podstatnou část svého života 
zasvětil našemu, jeho městu. 

Mílo, děkujeme, nikdy nezapomeneme. 

Místní sdružení Občanské demokratické strany

Miloslav Pelc 
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Na  počátku prázdnin zastihla náš region smutná zpráva 
o úmrtí dlouholetého profesora novostrašeckého gymnázia, 
spisovatele a místního badatele Václava Vodvářky. Pokusme 
se  s  odstupem již téměř dvou měsíců po  jeho odchodu 
zamyslet nad životem a  dílem této výjimečné osobnosti 
a zavzpomínat na skvělého člověka, učitele a kamaráda.  

   
Václav Vodvářka byl duší „Láňák“ a „Vašírovák“. Z Vašírova 

pocházela jeho rodina, na Lánech pak prožil celý život a stal 
se jejich neodmyslitelnou součástí. Narodil se na Štědrý den 
roku 1950, vychodil lánskou základní školu a v roce 1969 
absolvoval novostrašecké gymnázium. po maturitě si prožil 
zvláštní rok, o němž rád vyprávěl. Nevyšly mu plány 
na studium matematiky, a tak se rozhodl zkusit štěstí jinde. 
Než přišel čas dalších přijímacích zkoušek, pracoval krátce 
na  šachtě v  Rynholci. Tato malá epizodka mu dala velké 
zkušenosti – poznal, jaké to je být horníkem. Celý život tuto 
těžkou práci ctil, rád se  k ní vracel a oslavoval ji ve  svých 
textech. S oblibou také používal hornický pozdrav Zdař Bůh!  

 Na  počátku sedmdesátých let se  z  hornického prostředí 
vyšvihl do  jiného světa. Úspěšně složil 
přijímačky a byl přijat na Pedagogickou 
fakultu Univerzity Karlovy v Praze, kde 
vystudoval obory, jež se staly nejenom 
jeho celoživotním zaměstnáním, ale 
především koníčkem s  hlubokým 
odborným zájmem: český jazyk, lite-
ratura a  společenské vědy. Posléze 
ještě získal doktorát z  pedagogických 
věd. Sám se cítil být hlavně češtinářem, 
jazykověda ho uchvátila ze všech obo-
rů nejvíce. Literaturu bral jako moře, 
kde nikdo neví, co vypluje na hladinu, 
a  společenské vědy, nazývané tehdy 
občanská nauka, označoval jako vědy 
podvodné. Vše samozřejmě s  velkou 
nadsázkou sobě vlastní, protože po-
znání ctil bez ohledu na  to, jakého 
se týkalo oboru.    

Musím zdůraznit, že Václav Vodvářka 
miloval přesnost, pracovitost, důklad-
nost, měl rád, když se problém vysvět-
lil a  výsledek bylo možné jasně doká-
zat. Žáci ho tak považovali za  pedantického puntičkáře 
a  perfekcionistu. Vidět v  tom však můžeme spojitost mezi 
exaktními vědami, jimž kraluje matematika, a  lingvistikou. 
Ta má jasně daný systém, byť s mnohými výjimkami. Vašek 
celý systém češtiny dokonale ovládal a  všechny výjimky 
dovedl přesně pojmenovat a  vysvětlit. Byl chodící encyk-
lopedie a  říkalo se, že když Vodvářka řekne, že čárka bude 
tady, tak to má větší váhu než Pravidla českého pravopisu. 
Často se  tomu smál, jeho autorita však byla nezpochyb-
nitelná. 

Po vojně zakotvil na lánské základní škole, kde působil asi 
patnáct let, a  pod rukama mu tam prošla současná místní 
střední generace. Bylo krásné s  ním sedět před lánskou 
Narpou na  pivu a  pozorovat, jak se  každý Láňák k  němu 
hlásí, každý mu podává ruku a  zve ho na  různé akce. Stal 
se  zaslouženou lánskou celebritou. I  přesto se  na počátku 

devadesátých let rozhodl lánskou základku opustit. Přijal 
nabídku učit na  Integrované střední škole v  Rakovníku. 
S učni mu nastala další kratičká životní epizoda, která mu 
dala mnoho do  dalšího života. O  rakovnickém období 
říkával, že žáci během hodiny plivali z okna. „Být tam ještě 
další rok, plival bych z toho okna s nimi,“ komentoval to s hu-
morem.  

 Léto roku 1993 bylo v pracovním životě Václava Vodvářky 
do  jisté míry zlomové. Tehdy odešel ze  strašeckého 
gymnázia dlouholetý češtinář Zdeněk Kudela a  upozornil 
vedení školy na  skvělého lánského učitele. Vašek opět 
humorně okomentoval novou situaci. Dovolím si jej podle 
své vzpomínky parafrázovat: „Tehdy přijel před náš barák 
trabant, vyskočil z  něj vousatý chlapík v  tričku a  v šortkách, 
řekl, že je Petr Bouška, ředitel strašeckého gymnázia, a že hledá 
češtináře.“ Vašek bez váhání nabídku přijal. 

Na novostrašeckém gymnáziu dozrála Vaškova osobnost 
ve  špičkového učitele, moudrého odborníka a  neopa-
kovatelného, výjimečného kolegu všech dobrých pedagogů, 
které ctil a uznával. Škola se  stala bytostnou součástí jeho 

osobnosti. Vedle odborných a  vla-
stivědných zájmů byl učitel každým 
coulem.  
Vaškův zájem o  dějiny regionu nelze 
ponechat stranou. Na  pole samo-
statných regionálních publikací vstou-
pil v  roce 1992, kdy Obecní úřad 
v Lánech vydal jeho brožurku Kapitoly 
z  dějin obcí Lány a  Vašírov. V  rámci 
přehledu dějin uvedených obcí zde 
stanovil v  jednotlivých kapitolách 
témata, která ho budou provázet 
nadále: Lánská obora, pytláci, ko-
něspřežní dráha, malodoly nebo dějiny 
místní školy. Nezapomněl samozřejmě 
na  Lánský zámek a  na  majitele 
lánského zboží a  celého Křivoklátska. 
Knížka je přehledná, vlastivědná, 
populární a jazykově vybroušená.  
Pamatuji si na  rok 2004, kdy gym-
názium slavilo padesát let od  svého 
vzniku. Prohlížel jsem si školu, když 
Vašek vyšel ze  sborovny a oslovil mě, 

zda by okresní archiv, kde jsem tehdy pracoval, neměl zájem 
o  vydání jedné ze  dvou publikací, které měl připravené 
v rukopise. První se týkala místních a pomístních jmen a ta 
druhá koněspřežky. Má volba padla na  první téma. Líbilo 
se  mi propojení jazyka, historie a  vlastivědy regionu 
v  bezpočtu příběhů z  Lán a  jejich okolí, jež Vašek uměl 
skvěle vyprávět i vysvětlovat.  

Začal jsem pomalu rozvažovat redakční práci, když vtom 
přišla zpráva o  Vaškově zákeřné nemoci. Její první fáze 
naštěstí dopadla dobře a Vašek se  po komplikované léčbě 
začal zotavovat. Jakmile mu to zdraví dovolilo, kontaktoval 
mě, zda bychom nerozjeli přípravné práce na místních a po-
místních jménech. Pravidelně jsem ho tehdy navštěvoval 
doma a vedli jsme dlouhé rozhovory o textu i o jednotlivých 
tématech. Myslím, že Vaškovi knížka velmi pomohla a my 
dva jsme se sblížili. Tehdy mi nabídl tykání.  

Za lánským písmákem Václavem Vodvářkou

V rakovnickém archivu v červnu 2011
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STALO SE - vzpomínáme

Publikace Lány a okolí ve světle místních a pomístních jmen 
vyšla v roce 2006 a  její vydání vrcholilo slavnostním křtem 
v  Muzeu TGM v  Lánech. Hrála cimbálovka Čtyřlístku, 
Vaškovi kolegové a  přátelé jej vítali mezi sebou. Bylo to 
hezké odpoledne. Vašek Vodvářka se  naprosto sžil 
s  lingvisticko-vlastivědným tématem, kterému se  věnoval 
už ve  své diplomové práci na  fakultě. Podle jeho slov 
se diplomka více zaměřovala na Nové Strašecí. Rád se k ní 
vrátil formou nádherné nové knížky.  

Domnívám se, že druhý Vaškův připravený text měl štěstí 
spíše polovičaté. Týkal se  lánské koněspřežky a  autor jej 
nazval Koleje do  křivoklátských lesů. Vaškovi v  roce 2013 
nabídl text vydat vlastním nákladem Cyril Karel Vodička. 
Publikace má sice Vaškův kvalitní jazyk, ale neprošla 
redakční úpravou a  příliš se  svým vzhledem neliší 
od počítačového rukopisu či od běžných skript. Neobsahuje 
žádné obrázky ani nápaditou grafiku a vydání vyznívá velmi 
amatérsky. Je to škoda, protože práce by si zasloužila 
dotáhnout do  pěkné, přehledné a  čtivé regionální knížky. 
Když mi Vašek až s  dětinskou radostí publikaci věnoval, 
tvářil jsem se  kysele. Je mi to dodnes líto, protože ta 
kyselost nepatřila Vaškovi, ale panu Vodičkovi, který pěkný 
základ práce využil, ale nezhodnotil.   

Naopak pěkně graficky vyvedená a obrazově zpracovaná je 
sympatická knížečka Lány v  obrazech – Proměny v  čase, 
vydaná lánskou obcí. Vyšla už v  roce 2009, krátce 
po místních jménech. Vašek zde zčásti použil již zpracované 
texty a  vytvořil z  nich průvodce po  Lánech. Jednotlivá 
komentovaná zajímavá místa jsou ozvláštněna historickými 
i  současnými fotografiemi a  opatřena schematickými 
mapkami. Vašek tak vytvořil malou populární topografii své 
vlastní obce. Na  publikaci mohl volně navázat knížečkou 
o  lánském hřbitově, kterou sestavil ve  spolupráci s  Jaro-
mírem Doležalem. Nese jednoduchý název Lánský hřbitov 
a světlo světa spatřila v roce 2012. 

Nejvýznamnější publikace však na Václava Vodvářku teprve 
čekaly. Vidím v  nich vrchol jeho práce, ke  kterému dospěl 
v  závěru života. V  posledních letech navázal úzký kontakt 
se  skvělým lesnickým odborníkem Robinem Ambrožem, 
v  němž našel vynikajícího přítele a  spolupracovníka 
na  tématu vývoje Lánské obory a  dějin místní myslivosti. 
Jejich úsilí došlo naplnění v  nádherné, reprezentativní, 
kolektivně zpracované knize Lánská obora v proměnách času, 
jejíž slavnostní křest proběhl v  roce 2018. Bohatě obrazově 
vybavená publikace zahrnuje vývoj obory i  myslivosti 
od nejstarších dob až po současnost, a to ve všech možných 
souvislostech. Oba uvedení autoři přizvali poté další kolegy 
a  vydali ještě jednu, více odborně zaměřenou a  co do  re-
prezentace úspornější knihu s  méně přitažlivým názvem 
Vývoj demonstračního loveckého objektu Lánská obora (2019).     

Ještě jedno téma Vaška Vodvářku zaujalo, a  to historie 
nedaleké obce Družec. Vašek se  stal součástí autorského 
kolektivu, s  nímž sestavil a  připravil do  tisku poměrně 
rozsáhlý sborník textů pod názvem Družec v  běhu času 
(2020). Posledními třemi významnými publikacemi své 
celoživotní dílo bohužel završil. Na konci života ještě přijal 
práci na dějinách Lán, ale jak mi sám řekl krátce před smrtí, 
musel se jí ze zdravotních důvodů zříci.     

Samostatné knížky nebyly rozhodně jediným výsledkem 
Vaškova písmáckého úsilí. Bez povšimnutí by neměly zůstat 
jeho vlastivědné práce publikované v  Rakovnickém 
historickém sborníku v  letech 2011–2013 (Klíčava známá 
i neznámá; Jak Josip Plečnik rozséval mrákotínskou žulu; Jméno 

je památníkem slavným) nebo populární texty v  Lánském 
zpravodaji, na  jehož vydávání a  jazykových přípravách 
se  aktivně podílel. Vaškovy zápisy najdeme i  v kronikách 
obce Lány a novostrašeckého gymnázia.  

Vedle řady popularizačních přednášek a besed musím zmí-
nit obrovský soubor jeho fejetonů, sloupků či vzpomín-
kových textů, prolnutých s  místní vlastivědou a  psaných 
s velkou moudrostí, vtipem a  s životním nadhledem. V po-
sledních letech je rozesílal denně (podepsané charakte-
ristickým W) svým přátelům e-mailovou poštou a  občas 
nějaký pustil do  regionálních novin. Vašek dovedl s  texty 
kouzlit, byl rychlý, pohotový a  přesný, čtivý a  aktuální. 
Rozený publicista.     

Na závěr si nemohu odpustit pár osobních řádek. Poprvé 
jsem se Vaškem setkal na  novostrašeckém gymnáziu, když 
jsem na  podzim 1997 ještě jako student absolvoval u  něj 
praxi z  výuky českého jazyka a  literatury. Rok a  půl nato, 
v květnu nebo červnu 1999, jsem mu příseděl u maturitních 
zkoušek. Už tehdy to byl neopakovatelný zážitek, protože 
Vaškovo umění zkoušet, to byl hotový koncert. Ze studentů 
dovedl vypáčit doslova nemožné.  

Na gymnáziu se  posléze rozvíjela Vaškova spolupráce 
s  kolegyní Janou Kindlovou, která taktéž patřila mezi jeho 
blízké přátele. Velmi jsem se  těšil, že se  do této vybrané 
společnosti začlením, když jsem v  roce 2016 nastoupil 
na  gympl na  plný úvazek. Bohužel ta krásná spolupráce 
netrvala dlouho. Vašek se chystal do penze, snižoval si počet 
hodin a v covidové době definitivně pověsil výuku na hřebík. 
Za katedru se již nikdy nevrátil. Dále jsme se s ním setkávali, 
debatovali jsme, chodili na pivo. Vašek nám pomáhal, živě 
se  zajímal o  školu a  dával nám cenné rady. I  to ale bylo 
jednou naposled.  

Vašek Vodvářka odešel do  učitelského nebe ve  středu 
5. července 2023. Věřím, že je v dobré společnosti mnohých 
přátel a vzácných kolegů, kteří odešli před ním. Hodně nám 
tu toho zanechal, moudrost, laskavost, pracovitost a  bez-
břehý zájem o veškeré dění kolem nás.  

Jan Černý

Na knize o Lánské oboře se Václav Vodvářka podílel zásadní měrou 
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Přejeme vám příjemné pozdní léto a  těšíme se  na čas 
strávený ve  vaší společnosti. Hlásíme, že během prázdnin 
jsme opět trochu probrali fond a  udělali místo na  nové 
přírůstky. Přijďte si k nám pro dobrou knihu, je radost vědět, 
že jsou v dobrých rukách čtenářů, kteří je ocení. Opět máme 
v  nabídce spoustu novinek jak v  beletrii, tak naučné 
literatuře a čekají jenom na vás. 

Máme za to, že naší knihovně nejvíc sluší, když je v ní živo 
a  veselo. Proto si u  nás celé září v  rámci akce SKOČ 
DO KNIHOVNY můžete dopřát drobné pohybové aktivity – 
zaskákat si panáka, zahrát si kuželky, skákat přes gumu atd. 
Zkrátka, budeme rádi, když to u  nás zažijete i  jinak než 
s knížkou. 

Program BOOKSTART – S KNÍŽKOU DO ŽIVOTA zaměřený 
na malé předčtenáře ve  věku 0-3 roky v  doprovodu rodičů 
u nás právě zahajuje svou druhou sezónu.  

V uplynulém roce jsme společně absolvovali 35  tematicky 
laděných lekcí a  byla to velká radost! Děkujeme za  vaši 
podporu a inspiraci. 

 Zářijové termíny jsou opět v pátky: 8., 15. a 22. Můžete 
volit ze tří po sobě jdoucích lekcí, které trvají vždy přibližně 
20 minut. Tentokrát vyzkoušíme časy: 8:30, 9:30 a 10:30. 
Doporučujeme zarezervovat si místo on-line na  našich 
stránkách. 

Ve středu 20.  září od 17  hod. u  příležitosti 520.  výročí 
povýšení Nového Strašecí na město zveme všechny „špunty“ 
ve  věku 5 až 10  let na  čtení právě o  našem městě MÁME 
RÁDI STRAŠECÍ.  

Budeme si číst, povídat a samozřejmě si opět něco malého 
vyrobíme.  

Vracíme se  tak k  našim pravidelným pořadům pro děti, 
jejichž nabídku bychom postupně rádi rozšiřovali. Kdybyste 
měli jakýkoli nápad na  program ať už pro děti, nebo pro 
dospělé, určitě se nám ozvěte. Bude-li to v našich silách, rádi 
ho pro vás či ve spolupráci s vámi uskutečníme. 

Žofie Kabelková

Z nových knih

ZÁŘÍme v knihovně 

Detektivky a thrillery 
Burton, M. – Poslední slovo 
Paris, B. A. – Vězeňkyně 
Bolton, S. J. – Prasklina 
Goffa, M. – Vodní hrob 

Historické romány 
Bauer, J. – Prokletí domu 
U Dvou růží 

Swan, K. – Poslední léto 
Lorentzová, I. – Únos vand-
rovní apatykářky 
Jacobsová, A. – Ateliér Ro-
sen:  Sny nové doby 

Romány pro ženy 
Brown, C. – Domek u  vodo-
pádu 

Wiggs, S. – Cesty srdce 
Davisová, B. – Poslední mě-
síční dívka 
Hooverová, C. – Život jedna 
báseň 
Caplinová, J. – Útěk na  ven-
kov 
Keeland, V. – Pozvánka, Do-
konalá hra 

Česká literatura 
Skočílková, M. – Opuštěný 
dům 
Hieková, Š. – Možná zítra 
Mann, J. – Stříbrný kouzelník 

Jitka Tomšů 
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Otevíráme osmý ročník klubu s  nadějí, že přednáškové 
programy opět najdou své posluchače. Snažíme se  najít 
neotřelá a méně známá témata. Historie je natolik bohatá 
událostmi, že nám může předkládat neustále nové pohledy 
do  minulosti, a  dává nám možnost pochopit i  souvislosti 
s přítomným časem. Každý máme nějaký základ vědomostí 
či povědomí o  událostech. Není marné hledat svůj další 
osobní rozměr poznání a úvah. Zvláště v  současné době je 
třeba umět rozlišovat mezi skutečností a  zkreslenými 
informacemi, mezi pravdou a  lží. Což znamená naučit 
se kritickému myšlení.  

Klub je hlavně místem setkávání s přátelskou atmosférou, 
kde můžeme společně sdílet dojmy a zážitky z programu.  

Zveme vás tedy na podzimní přednáškový cyklus Historie 
Českého sokola.  

První přednáška se uskuteční v úterý 19. září od 17 hodin 
s  názvem Sokol od  vzniku do 1.  světové války (1862 – 

1914). Přednášet bude Mgr. Michal Burian, Ph.D., odborný 
lektor z České obce sokolské.  

Z  obsahu: v  roce 1862 nikdo netušil, že vzniká nejvýz-
namnější spolková organizace naší historie. Od  skromných 
počátků se  ze Sokola v  průběhu několika desetiletí stala 
organizace, která ovlivňovala celou českou společnost. Dozvíme 
se, kdo byl Miroslav Tyrš a Jindřich Fügner. 

Další přednáška se bude konat v úterý 17. října s náz-
vem Sokol a republika (1914 – 1938). 

První vycházka se uskuteční v sobotu 7.  října – Platýz, 
Betlémská kaple, kostel sv. Jiljí. Sraz je v 10.15 hodin před 
palácem Adria na Národní třídě v Praze. Poplatek činí 60 Kč 
za  službu průvodce a 60/30  Kč (plné a  snížené) vstupné 
do Betlémské kaple.  

V  případě zájmu se  přihlaste v  pokladně muzea, kde je 
nutné uhradit poplatek nejpozději do 4. 10. 

Rádi vás přivítáme! 
Věra Hrubešová

Dračí království
V neděli 17.  září vezměte své děti a  přijďte v 15 hodin 

do  NKC na  hranou pohádku Dračí království v  podání 
divadelního souboru Nahoď Praha.  

Jedná se  o  veselé představení s  živou hudbou a (téměř) 
živým drakem, takže kdo by si takovou podívanou chtěl ne-
chat ujít? 

Anotace: 
Pan král má starostí nad hlavu – princezna Hvozděnka si 

nechce vzít rytíře Housku ze Strouhané a raději odletí na výlet 
s opravdovým drakem, sůltán Solimám chce osolit zámecké ryb-
níky a do toho všeho je potřeba vymyslet královský znak.  

Tereza Charvátová

Klub cesty za poznáním

Dovedné ruce opět od září 
Od září bude pokračovat kroužek Dovedné ruce. Od 15 do 16 hodin pro děti od první do čtvrté třídy, od 16 do 17 ho-

din pro děti od páté do deváté třídy.  
Na kroužku se učíme základy ručního šití, vyšívání, kreslení, vyrábíme drobné dárky, dekorace, výzdobu města, tvoříme 

z papíru, z přírodnin, korálků atd. Na oba kroužky můžete hlásit své děti na webu DDM www.ddmrako.cz.  
Kroužek je v učebně zeměpisu v přízemí, vchod naproti poště.  

Ivana Rezková



14

KULTURA

S  koncem letních prázdnin skončila také naše letní 
otevírací doba a od září se muzeum vrací k  té běžné – tzn. 
pondělí zavřeno, úterý až pátek od 8 do 16 hodin, sobota od 
9 do 13 hodin a neděle od 13 do 17 hodin.  

Kdo ještě nestihl navštívit výstavu „Keltové ve  středu 
Boiohaema“, může tak učinit do 10. září. Poté již všechny 
vzácné předměty budeme muset vrátit zpět do depozitářů. 

Děkujeme účastníkům vycházek v  rámci Archeologického 
léta, jejichž kapacita byla téměř okamžitě naplněna a  zda-
leka nestačila poptávce. Z  tohoto důvodu projednáváme 
s majiteli obory Libeň u Mšeckých Žehrovic další možnost 
návštěvy místa nálezu opukové hlavy. Měla by se uskutečnit 
v rámci Dnů evropského dědictví v průběhu měsíce září.  

Sledujte proto vývěsku či stránky muzea, termín bude 
vyhlášen na konci srpna. 

Ve středu 13.  září od 17  hodin vás srdečně zveme 
na vernisáž výstavy obrazů s názvem „Doteky lásky“, kte-
rou pro vás připravila autorka paní Larisa Matejová. 

Paní Mgr. Larisa Matejová se narodila v městečku Berehovo 
na Ukrajině a studovala přírodní vědy na Lvovské univerzitě. 
Od mládí žila v Praze a v roce 2017 se přestěhovala na Ra-
kovnicko, kde si pořídila chalupu. 

Malování je její životní vášeň. Kreslí již od útlého dětství. 
Studovala historii umění, kreslení a malířství v  ateliérech 
českých, ruských i  anglických malířů. Používá různé styly 
a  techniky – pastelové kresby, olejové a  akrylové malby. 
Maluje baletky, ženy, muže, květiny a  romantická zákoutí. 
V různých obdobích života se v jejích obrazech zrcadlí láska 
a  smutek, něžnost a  touha. Do  obrazů vkládá své nadšení, 
energii a radost ze života.  

Vzhledem k úspěchu první mozaikové dílny pořádáme další 
Tvůrčí mozaikovou dílnu pro děti od 10  let a  dospělé 
pod vedením Gabriely Beranové v  sobotu 23.  září od 
9.30 hodin.  

Workshop nenavazuje na  předchozí, tudíž se  mohou 
přihlásit i úplní začátečníci.  

Během dílny se dozvíte vše potřebné pro úspěšnou tvorbu 
mozaiky – získáte potřebný materiál, seznámíte se  s  ná-
řadím, možnostmi štípání a  řezání obkladaček a můžete si 
vyrobit buď mističku, nebo tři ptáčky, které si odnesete 
s sebou domů.  

Kapacita je omezena, proto si rezervujte místo včas. Cena 
je 700 Kč. 

Těšíme se na vaši návštěvu! 
Barbora Honzíková

Pozvánka do muzea
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Oslavme společně vznik našeho města! 
Pět století a dvacet let je Strašecí městem a srdce místních 

se mohou dmout pýchou, jakého rozkvětu od  té doby do-
sáhlo. 

Tak hezké výročí je nutné řádně oslavit, což se  stane 
v sobotu 2. 9. především na Komenského nám. od 11 do 
17 hod. 

Program se ponese v dobovém duchu, včetně nabízeného 
občerstvení. Vystoupí šermířská skupina, kejklíř i  sokolník 
a zájemci si budou moci zkusit Tovaryšskou stezku.  

Součástí oslav bude i výstava historických listin a artefaktů 
Nového Strašecí nejen ze 16. století. Expozice bude 
přístupná až do posvícení. Během prvního víkendu 1. – 3. 9. 

od 10.00 do 17.00 budou vystaveny i dva originály: 
Konfirmace privilegií z roku 1652 vydaných Ferdinandem III. 
a Privilegia vydaná Leopoldem I. Novému Strašecí z roku 
1700. Výstava bude dále přístupná i během týdne vždy v 
úředních hodinách MěÚ. Dále pak během posvícení 10 – 
17 hod. na městském úřadě.  

Historické souvislosti jsou podrobně popsané v článku Jana 
Černého Povýšení na město léta Páně 1503 v rubrice Historie, 
Novostrašecký měsíčník č. 7 – 8. 

Srdečně zveme na všechny zmíněné akce! 

Lída Faflíková

Výstava obrazů francouzské umělkyně v městské galerii
V  době od 15.  9. do 12.  10.  bude 

v  Městské galerii V. Olivy k  vidění 
výstava děl francouzské malířky Va-
lexie Panier nazvaná Paměť vody. 

Valexie se  narodila v  Lyonu, ale již 
nějaký čas žije a  tvoří v Praze. Usadila 
se  tu po  studiích výtvarného umění 
na Univerzitě umění a  filozofie v Aix-
en-Provence. 

V letech 2002 až 2008 vystavovala jak 
v Praze, tak ve Francii. V dalším období 
se  ubírala jiným směrem a  věnovala 
se  kreativnímu kulinářství. V  posled-
ních dvou, třech letech se opět věnuje 
umění. 

Sama o  sobě napsala: „Moje estetická 
reflexe vychází z  hledání místa umění 
v  naší společnosti, kladouce si otázku 
významu našeho vztahu ke kráse, jež má 
dle mého názoru svůj původ v  reflexi 
o smyslu života a má tudíž kosmologický 
dosah." 

Vernisáž se uskuteční v pátek 15. 9. 
od 18 hodin.  

Výstava bude přístupná v  úředních 
hodinách NKC a v neděli 13 – 17 hodin. 

Lída Faflíková

První street food festival ve Strašecí
Kdo rád jí, zkouší nové chutě a nebrání se  ochutnat nej-

různější i  cizokrajné speciality, bude mít takovou možnost 
v sobotu 23. 9. od 10 do 19 hod. na Komenského náměs-
tí, kde proběhne 1.  ročník street food festivalu Strágo 
na talíři. 

Pořadatelkou je majitelka cestovní agentury Petra Dosko-
čilová, která už má na  kontě pět obdobných food festivalů 
ve  Slaném a  dva ve  Velvarech. Díky své profesi nasbírala 
po světě zkušenosti s mezinárodní kuchyní a zúročila je. 

Předpokládá, že do Strašecí dorazí 25 – 30 gastro prodejců 
a kuchařů s nabídkou dobrot z mnoha zemí od USA po  In-
donésii. 

„Když trochu nadzdvihnu pomyslnou pokličku nad již rok 
připravovaným festivalem, je možné se například těšit na  špa-
nělský churros, thajskou rolovanou zmrzlinu, belgické hranolky, 
ústřice, bujabézu, čínské Jianbing Guozi, mexickou quesalidu, 
francouzské makronky, kávu z malé pražírny, piva dle starých 
receptur nebo sušené červíky,“ láká Petra návštěvníky.  

Celou akci bude moderovat Aleš Švarc, který má z food fes-
tivaly letité zkušenosti. Aby se jenom nejedlo, je připravený 

také celodenní zábavný program včetně gastro soutěží pro 
veřejnost. 
Festival proběhne za každého počasí, přijďte ochutnávat! 

Lída Faflíková, Petra Doskočilová
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Jak jsou už místní zvyklí, strašecké posvícení proběhne 
druhý zářijový víkend, letos 8. – 10.  9., v  pondělí 11.  9. 
projde městem průvod o Pěknou.  

V  NKC budou k  vidění výstavy masožravých rostlin, 
podzimních vazeb studentů SOU NS, na MěÚ výstava 
historických listin a artefaktů 16.  a 17.  století Nového 
Strašecí. Přístupná bude samozřejmě i stálá expozice obrazů 
Viktora Olivy v městské galerii a navíc ještě výstava obrazů 

Aleny Vaicové Kalousové a  keramiky Marcely Braunové 
Regaiolliové. 

Původně měla být tato expozice ve  foyeru NKC, ale 
z technických důvodů byla přesunutá do prostoru galerie. 

V  sobotu se bude od 20 hod. tančit v  sále NKC na zábavě 
pořádané zdejším SDH. 

Přejeme příjemnou zábavu! 
Lída Faflíková

A zase to posvícení!

Ve dnech strašeckého posvícení, tj. od soboty 9. 9. do pon-
dělí 11. 9. bude možné navštívit výstavu obrazů a keramiky 
dvou výtvarnic Aleny Vaicové Kalousové a Marcely Brau-
nové Regaiolliové, která měla být původně umístěna 
ve foyeru NKC.  

Alena Vaicová Kalousová prošla za  svůj dosavadní život 
hned několika zaměstnáními.  

V  Novém Strašecí pracovala jako diplomovaná zdravotní 
sestra, dovážela do  Česka módu, vlastnila krámek s  květi-
nami i  masážní salonek s  kadeřnictvím. Navíc se  pustila 
do malování.  

„Nastala chvíle, kdy se  moje fantazie, chuť, cit a  myšlení 
k malování stále vracely, až se z něho stala moje múza…,“ říká 
o sobě. Je katolička s celoživotním zájmem o historii. 

Alena Vaicová maluje na  desky a  plátno akrylovými bar-
vami i křídami. 

Marcelu Braunovou Regaiolliovou mnozí znají z  každo-
roční akce Zahrada, duše, umění, kterou pořádá na  svém 
pozemku v Rudě. K výtvarnému umění tíhla od mala.  

„Oboje prarodiče byli velmi kreativní, věnovali se  malbě, 
keramice i  dřevořezbě, měla jsem kde to okoukat,“ uvádí. 
V  dětství dva roky navštěvovala LŠU ve  Strašecí, keramiku 
se  učila u  místního hrnčíře pana Hofmana. K  výtvarnu 
se  vrátila až po  přestěhování do  Itálie v  roce 1986, kde 
se zapojila do několika uměleckých skupin.  

Výstava nazvaná Radost bude v městské galerii zahájena 
vernisáží v pátek 8. 9. v 18 hodin. 

Lída Faflíková

Víkendová výstava umění v městské galerii  
(nikoliv ve foyeru NKC)
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Divný nadpis a  ještě divnější souvislost. Přesto si myslím, 
že to může k sobě pasovat. 

V části města, kde se říká Pod Fortnou mohla, ale nemusela 
být kdysi vstupní brána do Strašecí. Jisté ale je, že rybníčku 
v  zahradě domu naproti Fortenskému rybníku se  říkalo 
Kořalička. Jestli to bylo natruc pivovaru u  Sportky, který 
snad z  toho rybníčka nebral vodu pro vaření piva, nebo že 
snad tam brali naši předkové vodu na chlazení do pálenice 
při výrobě kořalky, ještě přesně nevíme. 

Zato dobře víme, že letošní posvícení bude bohatší 
o Zahradu umění U Kořaličky. 

Majitel domu a  zahrady u  rybníčka Kořaličky poskytl 
prostor pro prezentaci uměleckých výtvorů keramiky, plátna, 
barev a linorytů nebo skla. 

V  sobotu i  neděli o  posvícení 9.  a 10.  září, vždy po 
13.  hodině bude zahrada volně přístupná pro zájemce 
o  výstavu uměleckých artefaktů z  prací zdejších dětí, 
dospělých, zkušených i začínajících umělců v našem městě 
žijících či s městem spřízněných. 

Na výstavu vás upřímně zveme s očekáváním nevšedního 
zážitku ze Zahrady umění ukryté v arboretu kolem Kořaličky. 

Antonín Cífka

Umění a Kořalička

Povedený film pro celou rodinu
Malé ušaté myšky coby hlavní hrdinové animovaných filmů 

jsou mezi filmaři velmi oblíbené. 
Příběhy o chytrých, zprvu bojácných, ale pak neohrožených 

a  statečných hlodavcích nás prostě berou za  srdce. Filmy 
jako Tom a  Jerry, Myšák Stuart nebo Myši patří do  nebe 
a mnohé další nám dovolují ztotožnit se s malým tvorečkem, 
fandit mu v nesnázích a  ještě se dojímat nad jeho úžasnou 
roztomilostí.  

Stejně je tomu i  u rodinné animované komedie Myška 
Pattie: Na  vlnách dobrodružství, kterou uvede Kinokavárna 
v neděli 24. září od 15 hodin. 

Děj se odehrává ve  starověkém Řecku, podkladem je báje 
o  Jásonovi a  Argonautech, nechybějí olympští bohové ani 
další mytologické postavy. 

Úspěchu snímku napomáhá neobvyklé prostředí, vtipné 
hlášky i svěží spád, takže se baví děti i dospělí. 

Lída Faflíková
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V rámci projektu Erasmus+ jsme strávili týden v Portugal-
sku. Nejen že jsme se tam mnohému přiučili, ale i navštívili 
řadu zajímavých míst. Užili jsme si sluncem zalité písečné 
pláže, pozorování ptáků v přírodní rezervaci EVOA, návštěvu 
univerzity Nova, pohled na širý oceán z mysu Cabo da Roca, 
prohlídku Lisabonu a  jeho architektonických skvostů a ná-
vštěvu školy našich portugalských přátel.  

Máme za  sebou týden plný čerstvě navázaných přátelství 
a skvělých zážitků. Kromě nás se pobytu účastnili i studenti 
z Estonska, Litvy, Řecka a samozřejmě z Portugalska. Každý 
z nás tak získal nové zahraniční přátele a pochopil význam 
mezinárodní spolupráce.  

Náš pobyt v Lisabonu ovšem nesloužil pouze jako dovole-
ná. Odvedli jsme spoustu užitečné práce a přiučili se  ledas-
čemu. Prezentovaný program Erasmu+ „Act now for the fu-
ture“ se nese v duchu ekologie, udržitelnosti a lepších zítřků 
pro Evropu.  

Podle jednotlivých témat jsme byli rozděleni do  skupin 
a společnými silami sepsali usnesení o různých ekologických 
problémech, kterým naše planeta čelí. Usnesení obsahovalo 
zároveň i  naše návrhy na  řešení daných problémů. 
Celotýdenní práci jsme poslední den přednesli na  schůzi 
MUN (Model United Nations) a  všechny body usnesení 

společně prodiskutovali. Usnesení jsme zhodnotili jako 
velmi úspěšné, a naše tvrdá práce se tudíž opravdu vyplatila.  

Z Portugalska si odvážíme lepší povědomí o ekologických 
problémech a řadu poznatků o tom, jak jim čelit. 

Irena Nováková, 3. A

Letní tábory pořádané DDM
V letošním roce byly pro děti z okolí Novostrašecka připra-

veny tři tábory. O všechny byl velký zájem a všechny se vy-
dařily. 

Příměstské tábory se uskutečnily 10. 7. – 14. 7. a 31. 7. – 4. 8. 
Na druhém turnusu nám moc nepřálo počasí – bylo deštivo, 
ale i  přesto se  to dětem líbilo. 
Vyráběly dekoraci na tužku v podo-
bě medvídka nebo krokodýla a do-
staly kšiltovku, kterou si každý do-
tvořil dle vlastní fantazie. Děti 
dostaly také pláštěnku, kterou kaž-
dý den měly u sebe, aby nepršelo… 

Navštívili jsme tradičně aquapark 
Slaný, Křivoklátsko, kde nás na prv-
ním turnusu převezla na  druhý 
břeh na Bránově bývalá paní místo-
starostka Libuška Vosátková. 

V Rakovníku jsme navštívili Raba-
sovu galerii a  vojenský útvar, kde 
se   dětem moc líbilo. Dále Lánskou 
oboru a  hřiště Stochov, kde jsme 
obědvali v přírodě.  

Při druhém turnusu jsme na-
vštívili hrad Krakovec, kde nás 
skvělý kastelán provedl celým hra-
dem a  vtipnou formou si s  dětmi 

povídal. Měli jsme štěstí, protože v tom týdnu se konal pří-
městský tábor i právě tam.                                                                                                                            

Poděkování patří paní učitelce Pavlíně Tondrové, která 
se  podílela na  celotýdenním programu. Skvělé obědy nám 
zajistila MŠ Kocourek a MŠ Lesík a všem nám móóóc chut-

nalo. V  neposlední řadě patří 
poděkování městu Nové Stra-
šecí, které na tyto tábory přispělo 
grantem. 

Letní tábor v  autokempu Kra-
lovice se  uskutečnil 17.  – 22.  7.  
První tři dny nám počasí přálo, 
a  tak se děti koupaly v  krásném 
přilehlém koupališti s  tobogá-
nem.  
Navštívili jsme blízkou Marián-
skou Týnici a na celodenní výlet 
jsme se vydali do Plzně do Tech-
mánie. 
 Připravena byla spousta her, 
soutěží a vyrábění drobných dá-
rečků. Tábor rychle uběhl a  dě-
tem se nechtělo domů. 

Jitka Samšuková

Gymnazisté vycestovali s Erasmem+ do Lisabonu

Cestování s Erasmem                                                                         Foto archiv školy

Jde se na výlet                                                   Foto Jitka Samšuková
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V  neděli 4.  6. se  žáci tanečního oboru 
zúčastnili celostátní taneční soutěže Kábrt 
cup 2023 v  Kutné Hoře. Z  jejich osmi cho-
reografií jich bylo oceněno pět, a  to i  přes 
opravdu velkou konkurenci. Velmi nás těšilo, 
že jsme si to mohli vyzkoušet, nabrat nové 
zkušenosti a  opět zažít naživo adrenalin, 
který tanečník cítí, když ze  sebe vydá 
všechno. 
Žáci naší ‚zušky‘ podali opravdu pěkné, 

někdy až velmi emotivně nabité výkony a my 
jim moc přejeme, aby se jim dařilo i nadále.  

Určitě se  těší i v následujícím školním roce 
na  další soutěže, ve  kterých budou naplno 
bojovat!   
2. místo za choreografii Když se načančám  
– 1. ročník  
Černá Dorotea, Enderštová Iva, Eržiaková Štěpánka, Gen-
gelová Vivien, Hašková Julie, Hlaváčková Lada, Ilašenko Ka-
teřina, Košumberská Alžběta  
3.  místo za  choreografii Can´t  stop the dancing – 
4.+ 5. ročník 
Černá Ema, Kratochvílová Eliška Julie, Řádová Tereza, Vo-
šická Kateřina, Cingrová Adéla, Pivarči Karolína, Kolková 
Laura  

3. místo za choreografii   Demonds 1. ročník II. stupně 
Khvostenko Diana, Nedomová Nela, Parkmanová Ema, Vaň-
ková Nela  
2. místo za choreografii   Let it go – duet II. stupeň 
Kudr Jakub a Pěkná Emílie  
1. místo za choreografii   Solution – sólo II. stupeň  
Kudr Jakub 

                                
Vendula Tyčová, učitelka tanečního oboru

Tanečníci ze ZUŠ NS perlili na taneční soutěži Kábrt cup

 Strašečtí tanečníci v Kutné hoře                                                                                           Foto  archiv ZUŠ
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V úterý 23. května se vydaly holky z taneční školy HB Dan-
ce Nové Strašecí pod vedením Veroniky Vostatkové na Stře-
dočeský Taneční Pohár 2023 do Mladé Boleslavi. Postoupily 
tam z oblastního kola, které se konalo v Rakovníku.   

V  Boleslavi soutěžily proti 14  skupinkám, které ukázaly 
různé taneční styly. Modernu, country, aerobic anebo také 
street dance, díky němuž právě strašecké dívky získaly 
nádherné 2. místo.   

S jinou choreografií se pak zúčastnily taneční soutěže R. A. 
K. Dance Cupu na Kladně, kde obsadily krásné 4. místo.  

Tanečnicím Kátě Stehlíkové, Sáře Hegazy a Majdě Kopři-
vové ještě jednou gratulujeme, a  přejeme hodně úspěchů 
do budoucna.  

Karel Kumstát 

Fantastické druhé místo ve street dance

Zleva Kateřina Stehlíková, Sarah Hegazy a Magdaléna Kopřivová 
                                                                                                                Foto K. Kumstát

Zájmové kroužky DDM na další školní rok 
Dům dětí a mládeže Rakovník a Nové Strašecí připravil spoustu zájmových kroužků, na  které je možno se  hlásit 

od 29. 8. od 17.00 hod. přes klientské centrum ddmrako.cz. Zápisné na celý školní rok je od 600 Kč do 1 000 Kč.  
Je možno zaplatit pololetně do konce září. Některé kroužky vybírají ještě oddílové a členské příspěvky, jejich výši a ter-

mín zaplacení se zájemci dozví v jednotlivých oddílech.  
Jitka Samšuková
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Díky podpoře města a  jím vypsaným grantům i v letošním 
roce náš místní oddíl tenisu Sokola Nové Strašecí zajišťuje 
tréninky a provoz areálu. 

Opět jsme tento rok přihlásili tým mládeže do  krajské 
soutěže v babytenisu Memoriálu Zdenka Kocmana – skupiny 
A  pod vedením trenéra Jiřího Zímy a  zástupkyně kapitána 
Soni Bártlové.  

Skupina se  skládala z  týmů Kladenska a  Rakovnicka. 
Po  životně první loňské sezoně se  nám v  této letošní 
podařilo umístit se po tvrdých bojích na pódiu na  skvělém 
druhém místě.  

Odsunula nás tam jen prohra s týmem SK Kladna se silnou 
hráčskou základnou. Připravila nás tím o možnost postupu 
na celorepublikový turnaj, což by bylo nejen velice krásným 
zakončením pro všechny děti, ale také velkou zkušeností 
účastnit se takto prestižní akce. 

Za vedení klubu bychom chtěli poděkovat všem dětem 
a  rodičům za  součinnost, podporu a  pomoc při úpravách 
areálu.  

Pro nás všechny to je ohromná motivace, návrat do  dob, 
kdy dvorce byly denně obsazené a  navštěvované přáteli 
bílého sportu. 

Jiří Zíma, trenér a kapitán týmu  

Novinky ze světa strašeckého tenisového mládí

Zleva sedící Viktorie Lopourová, Eliška Rudolfová, Michaela Šikolová. 
Zleva stojící Soňa Bártlová, Vojtěch Hanuš, Alexandr Závora, Adam Haužvic, 
Petr Roubíček, Jiří Zíma                                                                    foto archiv klubu

SPORT
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Další ročník turnaje je 
za námi, a  tak je na  čase jej 
zhodnotit. Domácím fanouš-
kům udělali radost hráči 
ve  žlutomodrých dresech, 
kteří prošli turnajem jak nůž 
máslem, vyhráli všechny své 
zápasy a  zopakovali tak svůj 
triumf z roku 2020. 

Stejně jako v  posledních 
letech se  turnaje zúčastnilo 
šest celků.  

Ve  skupině A  se  mimo 
Bubáků představily výběry 
Kadaně a Českých Budějovic. 
Ve skupině B pak změřily síly 
týmy z Blatné, Hradce Králové a Malého Března.  

Skupina A 
Turnaj byl zahájen již v 8  hodin ráno utkáním mezi 

domácími a nováčkem z Kadaně. Strašečtí chtěli do turnaje 
vstoupit dobře a  to se  jim také po  zodpovědném výkonu 
podařilo. Na branky si fanoušci sice museli počkat až do dru-
hé poloviny zápasu, ale stálo to za  to. Strašečtí nastříleli 
zásluhou Adama Slabého, Michala Kmetě, Michala Drech-
slera a Matouše Drechslera čtyři branky a připsali si poho-
dlné vítězství 4:0.  

Ve druhém utkání se  Bubáci střetli s  jihočeským Peda-
gogem. Známý soupeř z 1. ligy v utkání dvakrát vedl, ale na-
konec si z utkání neodnesl ani bod. Novostrašečtí předvedli 
ve druhé polovině vydařený obrat a po gólech Ondry Kučery, 
Matouše Drechslera a Tomáše Duchoně zvítězili 3:2, čímž si 
zajistili postup do semifinále z prvního místa.  

O  druhém postupujícím pak rozhodl duel mezi Českými 
Budějovicemi a Kadaní. Úspěšnější byl Pedagog, který po vý-
hře 3:2 proklouzl mezi nejlepší čtyřku.  

Skupina B 
Ve skupině B  se  nejvíce čekalo od  extraligového Hradce 

Králové a také od Blatné, která obhajovala celkové vítězství 
z  roku 2022. Blatenští ale přijeli do  Strašecí ve  značně 
oslabené sestavě, prohráli oba své zápasy a bylo tak jasné, že 
loňský triumf neobhájí.  

S Malým Březnem Blatná prohrála 1:6, s Hradcem Králové 
poté 0:6. O první místo si to rozdalo Malé Březno s Hradcem 
Králové. Duel zvládl lépe extraligový celek z Hradce, vyhrál 
4:0 a do semifinále šel z 1. místa.  

Vyřazovací boje 
V prvním semifinále se představili domácí borci v souboji 

s  Malým Březnem. Žlutomodří zachytili oba vstupy 
do poločasů fantasticky, svému soupeři nastříleli pět branek, 
sami inkasovali jen jednou a  po  třech letech postoupili 
znovu do  finále. O  branky se  postarali 2x  Michal Kmeť, 
Tomáš Duchoň, Lukáš Lev a Vojta Marcinek.  
Ve druhém semifinálovém utkání dobýval jihočeskou ob-
ranu Hradec Králové tak dlouho, až se mu to v závěru zápasu 
podařilo, nastřílel tři branky a  postoupil do  finálového 
duelu.  

Utkání o bronz se bohužel neodehrálo, neboť hráči Malého 
Března se po prohraném semifinále sbalili a odjeli domů… 
Bronz tak automaticky připadl Českým Budějovicím 
a z utkání o 5. místo se stalo utkání o místo 4. Zde si lépe 
vedla Kadaň, která přestřílela Blatnou 8:2. 

Finále 
Finálový zápas mezi Strašeckými a  Hradcem Králové byl 

správnou třešničkou na dortu dalšího povedeného ročníku. 
Hrál se atraktivní hokejbal.  

První polovina patřila domácím, kteří zaskočili svého 
soupeře aktivním napadáním, a šance střídala šanci. Vedoucí 
branka padla po nenápadném bekhendovém nahození z hole 
Matouše Drechslera.  

Ve druhé polovině Královéhradečtí zabrali a  Bubáky 
dokázali zatlačit do  defenzivy. Strašecké podržel brankář 
Dvořák, který uhájil čisté konto, a  na  Kocourku se mohlo 
slavit!  

Domácí hokejbalisté zopakovali triumf z roku 2020 a dobře 
se naladili na blížící se ligový ročník. 

Konečné pořadí 
1. HBC Nové Strašecí 
2. HBC Hradec Králové 1988 
3. TGB Swietelsky Pedagog České Budějovice 
4. Panthers Kadaň 
5. TJ Blatná Datels 
6. HBC Dandy Malé Březno 

Individuální ocenění 
Nejlepší brankář – Petr Davídek (TGB Swietelsky Peddagog 
České Budějovice) 
Nejlepší obránce – Matouš Drechsler (HBC Nové Strašecí) 
Nejlepší útočník – Lukáš Černý (HBC Hradec Králové 1988) 
Sestava HBC N. S.  Dvořák (Čadek J.) – Marcinek, Duchoň T., 
Drechsler Matouš, Duchoň O. – Samšuk, Čadek P., Kmeť, 
Wittmayer, Lev, Drechsler Michal, Slabý, Brada, Patera, Ku-
čera, Itner 

Takový byl 15.  ročník turnaje O pohár města Nového Stra-
šecí. Děkujeme všem fanouškům za  podporu a  budeme 
se na vás těšit opět v příštím roce.              

         Ondřej Duchoň

15. ročník turnaje O pohár města Nového Strašecí  



24

SPORT

Mažoretky jsou nejspíš pro mnohé naše čtenáře jen jakési 
dívčiny v  bílých kozačkách a  červených uniformách s  krátkou 
sukýnkou, pochodující za doprovodu břeskné hudby a točící hůl-
kou. Také já jsem se  s  nimi během let setkala jen náhodně 
a letmo, nic jsem o nich nepotřebovala vědět. 

Změnila to až informace, že Adéla Birošová (Tarabíková) 
z Nového Strašecí obsadila na Mistrovství Evropy v mažoret-
kovém sportu ve  slovinském Mariboru letos v  červnu pozici 
2. vicemistryně v kategorii sólo se dvěma hůlkami. 

Rozhovor s ní mi dal nahlédnout do světa krásných dívek, lad-
ných pohybů i křivek, zářivých úsměvů a efektních kostýmů, kte-
ré se navenek tváří jako kdyby nic. Jako by létající hůlky byly 
naprosto přirozenou součástí jejich tanečních i  akrobatických 
vystoupení prováděných s úžasnou lehkostí a půvabem. Dosáh-
nout toho ale není nic jednoduchého a stejně jako jiní sportovci 
i mažoretky musí pilně a intenzívně trénovat. 
Češky jsou spolu se Slovenkami, Chorvatkami, Polkami a Ma-
ďarkami na  světové špici tohoto umění, které dosud nebylo 
oficiálně uznané jako samostatné sportovní odvětví a paradox-
ně stále spadá pod kulturu, ačkoliv splňuje všechna potřebná 
kritéria poměrně namáhavého sportu. V současnosti v ČR půso-
bí několik asociací, pod kterými mažoretky vystupují, každá má 
vlastní pravidla i soutěže včetně mistrovských. 

Sestry Adéla a  Aneta patří mezi naše vůbec nejúspěšnější 
mažoretky, obě mají světové mistrovské tituly ze  sólových 
soutěží i ze společných duetů. 

Co znamená být mažoretkou? 
Je to sport, který spojuje více odvětví. Obsahuje něco 

od  akrobacie a  baletu, nutností je pohybová a  taneční 
průprava a hodí se i hudební sluch. Základem je práce s jed-
nou nebo dvěma hůlkami nebo jinými pomůckami (třásně, 
vlajky apod.), a to ve formaci, v duu nebo sólo. Hůlka je z ko-
vu s gumovými konci, váží asi ¾ kila a dováží se z Ameriky. 
Při chybě dokáže bolestivě poranit, nikdo to ale nesmí 
poznat! Cílem vystoupení je především pozitivní estetický 

dojem a zvládnutá technika tak, aby vše působilo jednoduše 
a  lehce. Nutností je správné držení těla a  samozřejmě 
patřičný kostým. 

Oblečky jsou asi předepsané, sjednocené… 
V  asociaci CMA, kde teď se  sestrou Anetou působíme, je 

pravidlem, že mažoretka musí mít na sobě alespoň jeden pů-
vodní prvek, tedy lodičku na  hlavě, kozačky nebo třeba 
sukni, případně všechno.  

Jedná se  o  vysoce estetický sport, který je především 
pastvou pro oči. Oblečení je třeba přizpůsobit typu hudby, 
barvy musí být sladěné.  

To všechno se na soutěžích hodnotí. 

Původně mažoretky doplňovaly dechovku, 
že? 

Ano, prvotní bylo pochodové defilé v  klasickém oblečení, 
tedy s lodičkou, kozačkami a uniformou. Šlo o zpestření nej-
různějších událostí, kde hrála dechovka. Postupně se pochod 
vyvinul ve složitější cvičení, a to i na jinou hudbu.  

Dnes můžeme použít třeba hudbu z nějakého filmu a po-
hybem ztvárnit určitou jeho scénu.  

Je také možné vystoupení sólo či duo s jednou nebo dvěma 
hůlkami, nejenom ve  formaci. My se  sestrou soutěžíme už 
8 – 9 let jako jednotlivci.  

Buď tak dobrá, že ti to nemůžou nedat!

Adéla na ME 2023 v Mariboru                                                           Foto archiv A. B.

Závěrečná póza úspěšného vystoupení                                             Foto archiv A. B.
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Jste organizované v nějakém klubu? 
Jmenuje se Mažoretky Nové Strašecí a  jsme v něm jenom 

my dvě s Anetou. Obecně se nám říká Tarabičky podle rodo-
vého příjmení Tarabíková. 

Kde a s kým trénujete? 
Dvakrát v  týdnu večer nás město nechává cvičit v Biosce, 

za to jsme moc vděčné a  trénujeme se samy. Musím říct, že 
se  občas hodně přemlouváme, abychom trénink nevyne-
chaly, lákadel je kolem spousta. Pokud ale chceme být oprav-
du dobré, trénink dvakrát v  týdnu je úplné 
minimum. Každá máme 4 disciplíny – sóla 
s jednou a dvěma hůlkami a to samé v páru. 
Za  každým úspěchem se  skrývá fůra dřiny 
a odříkání. Navíc sestra dojíždí z Prahy, kde 
vystudovala MFF UK a  právě začíná 
pracovat v letovém provozu. 

Já mám manžela a  pětiletého synka 
a  pracuju v  Burger King. Času máme obě 
opravdu pomálu. 

Bdí někdo nad vašimi pokroky? 
Jednou týdně s  námi trénuje naše ma-

minka, za ta léta už ví, jak by měly výsled-
ky vypadat. 

Samy si vybíráme hudbu i stavíme choreo-
grafii a pak trénujeme a trénujeme a doko-
la se natáčíme na videa. Teprve v základním 
kole mistrovství zjistíme, jak na  tom jsme 
a  nedostatky průběžně odstraňujeme. Bě-
hem sezóny naše vystoupení neustále dola-
ďujeme.  

Na jednu stranu závidíme kolegyňkám, 
které svého trenéra mají, na  tu druhou je 
individuální trénink pro nás velká výzva. 
Na všechno jsme samy a o to víc si vážíme 
případného úspěchu. 

Jak svůj koníček financujete? Máte 
sponzory? 

Největším sponzorem je určitě náš tatínek… a  smíme 
trénovat v Biosce… Burger King nám nechal ušít teplákovky 
pro celou rodinu, to byla velká pomoc. Jinak si všechno pla-
tíme samy, což jsou šaty, boty, hůlky, startovné, cestovné 
atd. 

Na každou sezónu si necháváme ušít každá čtvery nové 
šaty, závodíme ve  čtyřech disciplínách. Naštěstí nám něco 
spíchne mamka, protože platit ročně osmery šaty u švadleny 
by bylo fakt hodně drahé. 

Jako mažoretky vystupují i malé holčičky... 
Nejlepší je začít v co nejútlejším věku, třeba už ve čtyřech 

letech. Kategorie pro nejmenší se  jmenuje Little Kadet. Po 
15. roce věku se z nich stanou mažoretky – seniorky. 

Já jsem začínala v deseti, takže mě mažoretkový sport pro-
vází většinu života. Správně bych ale dávno měla být 
v mažoretkovém důchodu. Většina holek totiž končí kolem 
šestnácti, protože se  mění priority jejich zájmů a  do  pl-
noletosti vydrží jen málokdo. Mně je dvacet sedm, v  se-
niorské kategorii tedy závodím i  s o  třináct let mladšími 
soupeřkami. Na tom nedávném mistrovství Evropy jsem, 
myslím, byla úplně nejstarší závodnice. 

Přesto jste se skvěle umístila…Popište svoji 
cestu na vrchol. 
V  České republice se  ze základních kol 
rekrutují účastnice na  republikové mi-
strovství, přičemž postupový klíč je dost 
brutální. Ze  třiceti soutěžících v  semifi-
nálovém kole postupovalo na republiku jen 
sedm. Už jenom dostat se  právě tam, byl 
velký úspěch. Obě se sestrou jsme obstály 
s pěti disciplínami ze šesti, což bylo super. 
Na  mistrovství Evropy do  Mariboru jsme 
pak postoupily jen dvě, já a  Vendy 
z Jeseníku. 

Jaké to tam bylo? 
Nádherné, s obrovskou mezinárodní účastí. 
Všichni Češi, kteří jsme tam byli, jsme 
se  semkli a  vzájemně si fandili. Moje 
posléze úspěšná disciplína (sólo se dvěma 
hůlkami) přišla na  řadu až v  deset večer. 
Očekávala jsem, že hala už bude vyprázd-
něná, ale ostatní mažoretky mi vytvořily 
úžasný fanklub. Svým umístěním 2.  vice-
mistryně jsem se  kvalifikovala na  zářijové 
mistrovství světa do chorvatského Zadaru. 
Moc se tam těším. 

Hodnocení mažoretek připo-
míná bodování krasobruslení… 

Určitá podoba tam je. U nás se hodnotí tři oblasti projevu. 
Choreografie a estetika, kde porotci hledí na celkový vzhled 
soutěžících, jejich výraz, kostým, výběr hudby a  její ztvár-
nění, využití prostoru. 

Druhou oblastí je hodnocení pohybu. Nejde jen o zvládnutí 
povinných figur a držení těla, ale i o postavení nohou, vbo-
čení špiček, pokrčení rukou, propnutí kolen, přešlapy apod. 

Práce s hůlkou má stejnou váhu jako předešlé oblasti. Ne-
dají se  oddělit, všemi prolíná hluboká pohybová průprava. 
Bez ní se mažoretkový sport vůbec nedá provozovat. 

Moje někdejší trenérka a nyní už porotkyně Tereza Rejlová, 
několikanásobná mistryně republiky v twirlingu (kombinace 
mažoretek, gymnastiky a baletu), mi kdysi dávno řekla: „Mu-
síš být tak dobrá, že ti to prostě nemůžou nedat!“ To je motto, 
na které často myslím a jímž se snažím řídit. 

Adéle Birošové přejeme co nejlepší umístění na  mistrovství 
světa, držíme všechny palce! 

Lída Faflíková 

Pláč radosti při vyhlášení vítězů  
                                               Foto archiv A. B.
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Dne 12. července uplynuly dva roky 
od úmrtí našeho milovaného manže-
la, tatínka a dědečka Karla Kindla. 

Všichni s láskou vzpomínáme. 
Manželka Růženka, synové Karel 
a Martin s rodinami.

Již tomu budou 4 roky, co nás navždy 
opustil náš milovaný manžel, otec, dě-
da a kamarád Václav Kinkal.  

Stále vzpomínají manželka, děti, vnou-
čata, kamarádi a jeho pes Ferda. 

Kdo v srdcích žije, neumírá.   

Dne 9.  září vzpomeneme úmrtí námi 
milovaného pana Františka Poláka 
z Nového Strašecí, kdy uplyne již 10 let 
od jeho náhlého odchodu.  

S  úctou a  láskou stále vzpomínají děti 
s rodinami. 

Kdo v srdcích žije, neumírá. 

Dne 17.  srpna uplynulo 3.  výročí, kdy 
nás opustil pan Bohuslav Hagara. 

S  láskou stále vzpomínají syn Bohuslav, 
dcera Kamila a ostatní příbuzní.

Dne 28. 9. to bude již 6 let,  
co nás opustil bráška a strýc pan 
Štefan Meluš.  

Stále vzpomínáme. 
Sestry Jarka a Máša, rodina Havlova 
a Vlčkova a bratři Pavel a Pepa. 

Prodej slepiček 
Červený Hrádek  prodává slepičky  typu Tetra hnědá, Dominant 
všechny barvy, Green Shell-typu Araukana a Dark Shell-typu 
Maranska, cena od 259 Kč/ ks                                                                                             
Prodej:  3. 9.,  1. 10.  a  5. 11.   u  Městs. galerie  – 11.20 hod.    
Výkup králičích kožek- cena dle poptávky, doprava 189 Kč 
za celý nákup, doporučujeme objednávat!  
Info: Po - Pá 9 -16 hod, tel. 601 576 270, 728 605 840  
www.drubezcervenyhradek.cz 
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